
 

ZVLÁŠTNÍ VYDÁNÍ U PŘÍLEŽITOSTI OTEVŘENÍ VÝZKUMNÉHO A 
VÝVOJOVÉHO CENTRA A ŠKOLÍCÍHO STŘEDISKA 

 
Farmet a.s.   - 18 let rozvoje 
 

Společnost Farmet a.s. byla založena v roce 1992 z velkého nadšení a zájmu zakládajících společníků o vývoj 
a výrobu českých strojů pro zemědělství a potravinářství.  Z původně malé dílny se postupně stala moderní společností 
s více než 200 pracovníky a tržbami přes 500 mil. Kč ročně,  jejíž základním posláním je objevovat ty nejmodernější 
technologie a nabízet je svým zákazníkům.  Poctivý a zodpovědný přístup k podnikání a dlouhodobá vize společnosti 
Farmet byly oceněny získáním titulu FIRMA ROKU 2009 v ČR a řadou dalších ocenění.  

 
Společnost Farmet a.s. tvoří dvě samostatné divize, které rozvíjejí dva základní obory   
 

- zemědělské stroje na zpracování půdy a setí 
- zařízení a komplexní technologie pro lisování rostlinných olejů. Jedná se o stroje a zařízení české výroby a 

vlastní konstrukce, které úspěšně exportujeme do celé Evropy pod značkou Farmet. Export činí více než 2/3 
produkce. Nevyvážíme jen stroje (železo), ale dodáváme technologie komplexně od projektu po systém řízení, 
zaškolování a předávání know-how našim zákazníkům. 
 
Divize technologických dodávek se zabývá komplexním řešením technologií pro získávání rostlinných olejů (ze 

semen řepky olejné, slunečnice, sóji, lnu a mnoha dalších).  
Farmet a.s. je nejvýznamnějším dodavatelem celých technologií pro lisování rostlinných olejů ve střední a východní 
Evropě. Základem těchto dodávek jsou šnekové oddělující lisy vlastního vývoje a konstrukce. A právě na jejich 
zdokonalování bude zaměřena činnost výzkumného centra a školicího střediska. 
 
Krizi navzdory 
 

I naši společnost postihla hospodářská krize a pokles investic našich zákazníků se projevil poklesem našich 
tržeb. Museli jsme provést i přechodné snížení produkce a počtu výrobních pracovníků. Dnes se již vracíme k původním 
kapacitám. 
 Nepolevili jsme ale ve výzkumu a vývoji, ani v marketingu. Díky dlouhodobé vizi a kvalitně zpracovaným 
projektům jsme získali značnou podporu z evropských strukturálních fondů a proto jsme i v době krize mohli realizovat 
prozatím největší investiční záměr v historii společnosti – Výzkumné a vývojové centrum, školicí středisko a výrobní 
halu včetně nových výrobních technologií s celkovým rozpočtem 120 mil. Kč, které se postupně realizují. 
Po úspěšném dokončení získáme zpět 58 mil. Kč dotací. 
 
Výzkumné a vývojové centrum a školicí středisko 

Právě otevírané centrum vytváří zázemí a podmínky pro další dlouhodobý rozvoj společnosti. Inovace, 
myšlenky a nápady nepřicházejí „z nebe“. V současné konkurenci je třeba velmi cílevědomé výzkumné a vývojové 
práce a značných finančních prostředků pro získávání a udržení vůdčí pozice na trhu.  
 Výzkumné centrum vytváří jednak zázemí pro 25 výzkumných a vývojových pracovníků, ale hlavně získáváme 
laboratorní vybavení a možnosti poloprovozního testování a zkoušení v budované zkušebně. Laboratoře jsou vybaveny 
vedle běžných přístrojů pro analýzu olejnatých semen a výlisků také specielními přístroji pro zkoumání vlastností 
olejnatých semen za vysokého tlaku a proměnných teplot, tak jak k tomu dochází ve šnekovém lisu. 
  
  
Fotografie výzkumného a vývojového centra, 
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Poloprovozní zkušebna, kde bude možno navodit všechny varianty lisování a předúpravy semen, poslouží k testování 
navržených řešení před jejich uvedením do praxe. 
 
Získané poznatky a řešení je třeba dále předávat 
našim technikům, dělníkům, obchodníkům a 
zástupcům v zahraničí. K tomu bude sloužit otevírané 
školicí středisko se dvěma učebnami a zázemím pro 
praktické předvádění strojů a zařízení. Ve školicím 
středisku samozřejmě budeme vzdělávat naše 
pracovníky nejen v technických poznatcích, ale i ve 
všech dalších oblastech - firemní kulturou počínaje, 
přes bezpečnost práce, zásady štíhlé výroby, až po 
komunikaci a dobré vztahy na pracovištích. I v této 
oblasti jsme získali dotace na vzdělávání pracovníků 
z programu Zvýšení adaptability zaměstnanců a 
konkurenceschopnosti podniků. Vhodné zázemí a 
prostory jistě dále přispějí ke zkvalitnění vzdělávání a 
růstu našich pracovníků. 
 

 
 
 
                                      Fotografie vnitřních prostor 
 
 
Výzkumem k exportu 
 

Cílem je dosáhnout ještě větší výtěžnosti lisování (získat co nejvíce oleje) s minimem energie a také 
optimalizovat proces lisování pro mnoho dalších olejnatých semen, které nejsou u nás tak běžné. To nám umožní 
rozšířit exportní trhy tak, aby se naše lisy prodávaly úspěšně po celém světě a dosahovaly těch nejlepších parametrů. 
 
 
Výzkumní a techničtí pracovníci 
 
 Budovy a přístroje nic nepřináší bez schopných lidí. I v krizovém období jsme personálně posilovali a budeme 
posilovat o nové pracovníky vývojového centra. I v tomto nám pomohly Evropské strukturální fondy. Získali jsme 
dotaci z programu podpory výzkumu a vývoje (TIP MPO) a nově také od Technologické agentury ČR (TAČR) pro oblast 
zemědělských strojů. Zde se jedná o dotaci na mzdy vývojových pracovníků a provádění výzkumných a vývojových 
prací.   

Celkem jsme získali na podporu výzkumu a vývoje (TIP, TAČR), v letech 2009 až 2014 28,8 mil. Kč dotací. 
 
 

Vše nezvládneme sami – budoucnost je ve spolupráci 
 

Všechny výzkumné a vývojové projekty jsou vytvořeny ve spolupráci se špičkovými vědeckými pracovišti v ČR 
v daném oboru. Jedná se především o Výzkumné centrum Nové technologie Západočeské univerzity v Plzni pro 
teoretické práce a matematické modelování dějů ve šnekovém lise a projekt Nové otěruvzdorné a konstrukční 
materiály ve spolupráci s Českou zemědělskou univerzitou.  
 
Dlouhodobá konkurenceschopnost 
 
 Právě otevírané výzkumné a vývojové centrum a programy jeho činnosti jsou zárukou špičkových parametrů 
našich zařízení v budoucnu a umožní nám konkurovat i těm nejlepším na světě, ale i konkurovat kvalitou a parametry 
levným dovozům z Asie. 
 Poctivost a cílevědomost naší práce spolu s využitím možností evropské integrace (nejen dotace, ale i volný 
trh) nám dávají obrovské možnosti do budoucna. 
 Jsem si jist, že je využijeme. 
 
 
 
   
                                                          Ing. Karel Žďárský  

                         předseda představenstva Farmet a.s. 
 


